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Főszerkesztői ajánló
Címlapunkon Berezvai Csil-

la, Szentes főkertésze szere-
pel. Sokat köszönhet neki a 
város. Gondoskodását láthat-
juk, amikor az Erzsébet téren, a 
Széchenyi ligetben, a Hősök er-
dejében, a Kossuth téren vagy 
amikor a Kurca-parton sétá-
lunk. Milyen út vezetett a főker-
tész titulusig? A választ megta-
lálják a 8. oldalon, Tihanyi Zsóka 
tollából. A szociális munka nap-
ja alkalmából köszöntötte a vá-
ros a területen dolgozókat, Pa-
licska Irén tudósítását az 5. 
oldalon olvashatják. Lilába bo-
rul az ország november 17-
én, ahogy a Megyeháza Kon-
ferencia és Kulturális Központ 
homlokzata is. A koraszülöt-
tek világnapján kifejezhetjük 
együttérzésünket és támoga-
tásunkat a kis hősök előtt, akik 
korábban érkeztek a világra. 
Földvári Nagy Zsuzsi, a KORE 
alapítója Szentesről indította 
el a kezdeményezést, hiszen ő 
maga is érintett volt, és amikor 
szüksége volt rá, senkihez sem 
fordulhatott. A Szentes Anno 
sorozatunk kötődik az előző hé-
ten bemutatott Makai-hídhoz, 
amely Makai Lajos pékmes-
terről kapta a nevét. Vágvöl-
gyi Zoltán gondoskodott arról, 
hogy neve ne merüljön feledés-
be. Túrabajnoki címet szerzett 
Barát László, akit versenyélmé-
nyeiről és a felkészülésről is kér-
dezett Hering Viktor. Az interjút 
elolvashatják a 15. oldalon.   

Kellemes lapozgatást!
Halupa Eszter

Tihanyi Zsóka

A nóták legjobb ismerői, 
gyakran szerzői is, és a hege-
dűk mesterei voltak az egyko-
ri  cigányprímások. Szentesen 
több ilyen hegedűvirtuózról 
tudnak a XX. század dereká-
ig. Közülük az egyik Gábor Pis-
ta (1912-1976) volt, aki novem-
ber 10-én lett volna 111 éves. 
Talán még élnek itt közöttünk 
olyanok, akik gyönyörködhet-
tek az ő muzsikálásában a 70-
es évekig az akkor virágkorát 
élő Petőfi étteremben.

Születésnapi emlékműsort 
szervezett számára a Zöldág Ha-
gyományőrző Szakkör. A prog-
ram a Népzenészek terén kezdő-
dött volna, de ez a rossz idő miatt 
elmaradt, később tartják majd 
meg. Az estre az ifjúsági ház-

ba várták az érdeklődőket, ahol 
Szabó Zoltán Ferenc polgármes-
ter nyitotta meg a rendezvényt. 

A városvezető köszöntötte a 
népzenebarátokat, nótakedvelő-
ket. Felidézte, hogy hallomásból 
úgy tudja, volt olyan időszak a vá-
rosban, amikor 6-8 vendéglátó-
helyen is élő zene várta a vendé-
geket. Gábor Pista mellett ebből 
a korszakból megemlítette Leho-
ta Lajost, aki szintén szentesi ci-
gányprímás volt. Leszármazottai 
jelenleg főleg külföldön zenél-
nek általában nagy zenekarok-
ban. Mindketten született tehet-
ségek voltak. Vallották, hogy ők 
„nem kottisták”, de azért szakmai 

tisztességből a minimumot meg-
tanulták. Büszkék voltak, hogy 
klasszikus zenéket is játszhattak, 
az átlag cigányzenész ugyanis 

nem ismeri a kottát, csak azok, 
akiknek a felmenőik már ismer-
ték. A polgármester javasolta, 
hogy tavasszal szervezzen a mű-
velődési központ nótaestet, mi-
vel sokan érdeklődnek iránta.

A szakkör tagjai nyitó műsor-
számként énekes népi gyermek-
játékokat, egyszerű verbunkos 
jellegű páros táncot mutattak 
be Hankó Györgyné szegvári és 
szentesi gyűjtése alapján. 

Az est folyamán Balla Tibor a 
citerán és Szabó Csaba a klariné-
ton, mint népi hangszereken szó-
laltatta meg a magyar nótákat. 

A népdalok jelentőségéről 
Kosztolányi Dezső szavait idéz-

ték: „Tagadhatatlan, hogy nótáink 
bölcsőnktől a koporsónkig kísér-
nek bennünket”. 

Megtudhattuk a cigányzene és 
a cigányzenekarok több évszáza-
dos történetét, és azt, hogy mely 
hangszerek szóltak a kisebb – na-
gyobb létszámú cigányzeneka-
rokban Európa-szerte.

Visszaemlékezve Gábor Pistá-
ra, megismerhettük családja tör-
ténetét. Felmenői - ugyancsak 
Gábor Pista néven – szintén hí-
res prímások voltak Szentesen. 
Ő is leginkább Szentesen szó-
rakoztatta a vendégeket játéká-
val. Munkássága első szakaszá-
ban Szegeden és Nagyváradon is 
hosszabb időt töltött. Mivel csa-
ládját – Czéfó Margit feleségét, 
Mária és Zsuzsanna lányait, Pimi 
fiát - maga mellett szerette tud-
ni, ezért a környező városokban 
ritkán vállalt zenekarával fellépé-
seket. Cigányprímás kollégáival 
együtt kiemelkedő tagjai voltak 
a Városi Szimfonikus Zenekarok-
nak az 1930-1960-as években. 

Fia, ifjabb Gábor István, PIMI, 
aki Szentesen született 1946-ban, 
16 éves korában apja jóváhagyá-
sával, tíz évi zeneiskolai és apai 
tanítások után, a hegedűt szaxo-
fonra cserélte. 

Ám ezzel a közönség szóra-
koztatása, a muzsikálás folyama-
ta nem szakadt meg a család-
ban, csupán a műfaj változott a 
XX. századi divat révén. Máig is a 
dzsessz és rock világában érzi jól 
magát. Jelenleg is aktív zenész 
Szentesen és Budapesten. 1976-
ban édesapja halálával megsza-
kadt a több generációs cigány-
prímás dinasztia családjukban.

A kellemes légkörű est végén 
elismerő oklevelet adtak át Gá-
bor Pista, Dr. Csiky László (posz-
tumusz), Kárpáti Lajos (posztu-
musz), valamint Mihály Béláné 
és Oltyán Lajos számára. Ők sok 
éven át segítették a Zöld ág Ha-
gyományőrző Szakkör tevékeny-
ségét.

111 éves lenne Gábor Pista, 
Szentes legismertebb cigányprímása
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Halupa Eszter

Zajlik az élet a Szentes Városi 
Szolgáltatónál. Új fűtési rend-
szer működik a város fenntar-
tásában lévő Dr. Sipos Ferenc 
Parkerdő Otthonban, két ter-
málkút tisztításával kapaci-
tás növekedés várható, és új 
elektromos sütőkben készíte-
nék a sült és rakott ételeket a 
Központi Gyermekélelmezési 
Konyhán. A munkákról, fejlesz-
tésekről Holman István, a cég 
ügyvezetője és Benedek Zsolt 
épületgépész, szakmérnök, a 
cég hőszolgáltató részlegve-
zetője nyilatkozott lapunknak. 

Gazdaságos rendszerre 
váltottak a Dr. Sipos 
Ferenc Parkerdő 
Otthonban 

– A Dr. Sipos Ferenc Parkerdő 
Otthon éves gázszámlája 4-5 mil-
lió forintra rúgott az elmúlt évek-
ben. A tavalyi energiaár robbanást 
követően ez az összeg a tízszere-
sére nőtt – magyarázta Benedek 
Zsolt. Az SzVSz Kft. hőszolgálta-
tó részlegvezetője, épületgépész, 

szakmérnök továbbá elmondta, 
a képviselő-testület, mint tulaj-
donos úgy döntött, a Kurca part 
mentén haladó termál csurga-
lékvíz hőjét használják fel, így 
segítenek rá az intézmény fűté-
sére. A régi gázkazánok tovább-
ra is megmaradtak, működnek. 
A november elseje óta üzemelő 

rendszer az eddig tízen pár fokos 
használati melegvizet a gázkazá-
noknak 60 fokra kellett felfűteni. 
Ma pedig a csurgalékvíz hője se-
gítségével 50 fokról kell a kazá-
noknak tíz fokot emelni, ami je-
lentős különbség – hangsúlyozta. 
A fűtést, időjárást követő szabá-
lyozással oldják meg, az új rend-
szer segítségével a fűtési szezon 
80-90 százalékában elegendő le-
het az a hőfok, amit a termálhő 
biztosít. A Szentes Városi Szol-
gáltató Kft., mint alvállalkozó a 

hőcserélőig, a primer oldalig vé-
gezte el a feladatot, a kazánok 
területileg illetékes szakszervi-
ze vitte a munka oroszlánrészét. 
Igazi kihívást jelentett a feladat, a 
kivitelezőnek arra is figyelnie kel-
lett, hogy a gázkazánok segítsé-
gével folyamatosan üzemeljen a 
rendszer, a lakók ne érezzenek 

változást a melegvíz használata-
kor. – Az önkormányzat 50 milliós 
beruházásában az SzVSz Kft. mel-
lett a Szentes Város ellátó NKft. 
munkatársai is jelentős részt vál-
lalt. Két hét elteltével gond nélkül 
üzemel a rendszer, és az üzemel-
tetési költség is várhatóan csök-
ken – foglalta össze Holman Ist-
ván.

Kertvárosi kútfúrás
A SzVSz Kft. összesen három 

termálkutat üzemeltet, amelye-
ket előírás szerint 4-5 évente vizs-
gálnak. – Évekkel ezelőtt kiderült, 
hogy két kutunkban akadály ta-
lálható. A kertvárosi és a város-
központi termálkútról van szó, 
ahol a távfűtés üzembiztonsága 
került veszélybe – magyarázta 
az előzményeket Benedek Zsolt. 
Hozzátette, várhatóan november 
végén végeznek a kertvárosi ter-
málkút munkálataival, a hangha-
tásokról előzetesen tájékoztatták 
a városrész lakóit. – Mindenkinek 
köszönjük a megértést és a türel-
met, mindez a lakosság érdeké-
ben történt – tette hozzá Holman 
István. Az SzVSz Kft. ügyvezető-
je elmondta, hogy nagy kockáza-
tot vállaltak a kutak akadálymen-
tesítésével, ötből egy kútfúró cég 
jelezte, hogy elkezdik a munkát, 
azonban garanciát nem tudtak 
vállalni a sikerre. Végül össze-
jött. Alacsony, kicsi előretolás-
sal forgácsolták a bakelit darab-

jait, amit folyamatosan mosott ki 
a víz. A munka végeztével kije-
lenthető, az ellátás folyamatos, a 
kút kapacitása nő. – Terveink kö-
zött szerepel a leendő új sport-
csarnok fűtésének teljes ellátása, 
ami a kitisztított kútnak köszön-
hető – tette hozzá az ügyvezető. 

Központi 
Gyermekélelmezési 
Konyha fejlesztései

A Központi Gyermekélelmezé-
si Konyhán 2700 adagot főznek 
naponta. A legutolsó konyhafel-
újítás 2008-ban történt, azóta a 
legtöbb gép minden nap műkö-
dik. – Tavaly üstöket kellett cse-
rélni, jelenleg pedig az elektro-
mos sütők állapota tarthatatlan, 
heti szinten küzdünk műszaki 
problémákkal. A piacon lévő leg-
modernebb elektromos sütő be-
szerzését tervezzük, amely egy-
idejűleg 600 szelet húst képes 
megsütni, 12 perc alatt. A már-
ka bukóüstöt is forgalmaz, a két 
új eszközzel hatot válthatunk ki 
– összegezte Benedek Zsolt. A 
beruházás több mint húsz millió 
forint. – Az elavult gépek miatt 
késve indul az ételek kiszállítása. 
A gyorsaság és a minőségi javulás 
a célunk – hangsúlyozta Holman 
István ügyvezető. A hőlégkeve-
résnek köszönhetően egyenle-
tesen sül az étel, ráadásul több-
féle is készülhet egyszerre, nem 
érződik a gőzgombóc illatán, ha 
az alatta lévő tepsiben épp lazac 
készül. – Az eszközfejlesztésbe 
mindenképp belevágunk. A múlt 
héten a konyhai tevékenységet 
szerettük volna közelebb hoz-
ni a diákokhoz, akik beöltözve, a 
szabályoknak megfelelően meg-
tekinthették a munkafolyamato-
kat, hogyan is készül az ebédjük 
a mindennapokban – magyaráz-
ta az ügyvezető. 

Az SzVSz kockáztatott, és bejött neki
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Palicska Irén

Összesen 63,5 millió forint 
értékű energetikai beruházást 
hajtott végre a Hódmezővá-
sárhelyi Szakképzési Centrum 
a szentesi középiskolákban az 
elmúlt egy évben. A felújítá-
sokkal és a napelemek telepí-
tésével nagymértékű megta-
karítás érhető el a Borosban, a 
Zsoldosban és a Pollákban. 

Pintér Etelka, a Hódmezővá-
sárhelyi SZC Szentesi Zsoldos 
Ferenc Technikum igazgatója a 
november 7-i sajtótájékoztatón 
megköszönte a fenntartó szak-
képzési centrumnak a beruhá-
zást, hozzátéve, ezzel nagyon 
sok energiát tudnak megtakarí-
tani. – Kevesebbet fogyasztunk, 
és a hosszabbított nyitvatartás a 
felnőttoktatásban tanulóknak is 
kedvezőbb – mondta el az intéz-
ményvezető.

Hegedűs Zoltán kancellár rész-
letezte a beruházások elemeit. – 
Az energiaárak emelkedése miatt 
komoly lépéseket kellett meg-

tennünk annak érdekében, hogy 
a Hódmezővásárhelyi Szakképzé-
si Centrum intézményei a lehető 
legtakarékosabban működjenek 
– hangsúlyozta. A legnagyobb 
lépés a Hódmezővásárhelyi SZC 
Szentesi Boros Sámuel Techni-
kumban történt, ahol a gázfűtés-
ről termálfűtésre álltak át, emel-
lett kicserélték a nyílászárókat 
az épületben és a tornaterem-
ben is. Ez utóbbival lényegesen 
javult a szellőzés és a megvilágí-
tás is, és a hőtechnikai paraméte-
rek is sokkal kedvezőbbek. A Bo-
ros 12 nyílászárójának cseréje 35 
millió forintba került. A Hódme-
zővásárhelyi SZC Szentesi Pollák 
Antal Technikumban a szabályo-

zási rendszerhez szükséges rend-
szereket vásároltak, a Zsoldosban 
pedig a tanműhelyben cseréltek 
gázkazánt. 

Mindhárom intézményt érin-
ti a napelemek telepítése, a Zsol-
dosban már megtörtént a mű-
szaki átadás, működik és termel a 
rendszer, és a Pollákban is folynak 
a munkálatok. Összesen 139 nap-
elem került fel az iskolák tetejére, 
a 28, 5 millió forintos beruházás 
évente 5,5 millió forintos megta-
karítást eredményez a centrum-
nak, és 5 év 3 hónap alatt térül 
meg a befektetés, fogalmazott a 
kancellár, aki megköszönte a vá-
ros önkormányzatának és Szabó 
Zoltán Ferenc polgármesternek 
az együttműködést. – Előrelátó 
módon minden intézményre be-
adták a csatlakozási lehetőséget, 
ennek köszönhetően gyorsab-
ban és gördülékenyebben tud-
tuk elvégezni a beruházásokat – 
tette hozzá. 

Elhangzott még, hogy a Zsol-
dosban és a Pollákban is 3 millió 
forintos oktatókészletet bocsá-
tottak az iskolák rendelkezésére, 
amivel a napelemek szerelését és 
javítását tudják tanítani. 

Palicska Irén 

A kecskeméti Neumann János 
Egyetem sajtótájékoztató kereté-
ben mutatta be képzési kínálatát 
a Hódmezővásárhelyi Szakkép-
zési Centrummal és a Hódmező-
vásárhelyi SZC Szentesi Pollák 
Antal Technikummal együttmű-
ködésben november 7-én. 

Kovács Attila, a Pollák Antal tech-
nikum igazgatója köszöntötte a 
megjelenteket. 

Kincses Tímea, a Hódmezővásár-
helyi Szakképzési Centrum főigaz-
gatója elmondta, tavaly februárban 
kötöttek együttműködési megálla-
podást az egyetemmel, ennek ke-
retében több célt is kitűztek.  Az 
egyik a pályaorientáció, ebben is 

tevékeny részt vállal az egyetem, 
megjelennek a beiskolázási ren-
dezvényeken, a cégek piacán. Azo-
kat a HSZC-ben tanuló diákokat 
célozzák meg, akik műszaki vagy 
gazdasági vonalon szeretnének to-
vábbtanulni. Az együttműködés 
másik területe a tehetséggondo-
zás, amelynek keretében a tanulók 
az egyetem által kiírt szakmai verse-
nyeken vehetnek részt, logisztikai, 
vagy informatikai területen. Még 
egy lehetőséget kínál a felsőokta-
tási intézmény, ez pedig az oktatók 
továbbképzése. 

Szentesiként és volt pollákosként 
mutatkozott be dr. Kovács Zsolt, a 
Neumann János Egyetem tudomá-
nyos rektorhelyettese. – Intézmé-
nyünk az ország egyik leginnovatí-

vabb egyeteme. Az utóbbi időben 
megfigyeltük, hogy egyre jobb ké-
pességű hallgatók érkeznek hoz-
zánk Szentesről. A város azért is fon-
tos számunkra, mert három karunk 
működik – a GANF műszaki és infor-
matikai, a gazdaságtudományi, va-
lamint a kertészeti és vidékfejleszté-
si kar –, és mindegyik területnek van 
középiskolája Szentesen – hangsú-
lyozta. Hozzátette, folyamatos kép-
zésekkel gyarapszik a felsőoktatási 
intézmény, és egy új, 600 férőhe-
lyes kollégium is épül a vidéki diá-
kok számára. Megtudtuk, a tavalyi 
évhez képest 63 százalékkal tudták 
növelni a felvett tanulók számát, és 
hallgatóik több mint 80 százaléka 
már a diploma megszerzése előtt 
munkát kap. 

Halczman Szilvia, a Neumann Já-
nos Egyetem beiskolázási igazgató-
ja mesélt a tavaly útnak indított NE-
UTECH utazó egyetemről, mely az 
ország 14 városában élményalapú 
programokkal mutatja be a képzé-
seit, így szeretné közelebb hozni a 
diákok számára a mérnöki, informa-
tikai, gazdasági és agrár képzési te-
rületek által nyújtott lehetőségeket. 
Elmondta még, hogy 24 HSZC-s ta-
nuló kezdte meg náluk a tanulmá-
nyait nappali tagozaton. Hozzátet-
te, számos ösztöndíjjal támogatják 
hallgatóikat, nagy hangsúlyt fek-
tetnek az elsősöket segítő mentor-
programra, és felhívta a figyelmet 
november 24-i nyílt napjukra, mely-
re várják az érdeklődő diákokat. 

Energetikai beruházások a technikumokban

Bemutatkozott a Neumann János Egyetem 
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Palicska Irén 

A szociális munka napja alkal-
mából köszöntötte a város a te-
rület dolgozóit, illetve a nyug-
díjba vonult kollégákat a Petőfi 
Caféban november 9-én. 

November 12. a szociális mun-
ka napja. Ebből az alkalomból kö-
tetlen találkozásra, beszélgetésre 
hívta a város önkormányzata a már 
nyugdíjba vonult, korábban szoci-
ális területen dolgozókat. Emellett 
zenés műsorral is kedveskedtek a 
vendégeknek. 

Szabó Zoltán Ferenc polgár-
mester beszédében kiemelte, fon-
tos emberségesnek lenni, és em-
berségesnek maradni. – A város 
nemcsak az épített örökséget je-
lenti, hanem az embereket, akik 
alkotják. Minden alkalommal sze-

retnénk meghálálni azt a munkát, 
amit a szociális szférában dolgo-
zók tesznek – fogalmazott. A pol-
gármester megköszönte az intéz-
ményvezetőknek az aktív állomány 
munkáját, amit nagy odafigyelés-
sel, gondoskodással és szakérte-
lemmel végeznek nap mint nap. 

Ez az első alkalom, hogy meg-
köszönik a kollégák több évtize-
des munkáját, hangsúlyozta Agócs 
Lászlóné, a Szociális és Egészség-
ügyi Bizottság elnöke. – A jutalmak 
kiosztásánál háromezer forint-
ról indultunk, most 10 ezer forin-
tot kapnak a munkatársak. Ehhez 

még családi fürdőjegyeket is ki tu-
dunk osztani – mondta az önkor-
mányzati képviselő. 

A köszöntők után elismerő okle-
velet vehettek át az intézmények 
vezetői: Szöllősi Ágnes, a bölcsőde, 
Gál Antal a családsegítő központ, 
Puskásné Halál Ágnes, a gondozási 
központ, Berki András, a Hajlékta-
lan Segítő Központ, Dányiné Nagy 
Andrea, a Dr. Sipos Ferenc Parker-
dő Otthon és Fekete Csilla, a Szo-
ciális Iroda vezetője. 

Majtényi András, a Horváth Mi-
hály Gimnázium nyugalmazott 
pedagógusa és növendékei ze-
nés programmal kedveskedtek a 
vendégeknek. Mint a tanár úr ki-
emelte, az idősebb korosztály ked-
velt nótáit válogatták össze a mű-
sorban. 

A Koszta József Múzeum bemutatta új, a 
város helytörténetének szeleteit tartalma-
zó online, túravezető nélkül bejárható túrá-
it. A két, a St. Jupát Sportegyesülettel közö-
sen kidolgozott útvonalat Balog-Gila Petra, 
a múzeum munkatársa ismertette a Péter Pál 
Polgárház főbejárata előtt november 14-én. 

Balog-Gila Petra a sajtótájékoztatón elmond-
ta, hogy a frissen elindított túrák egyike a szen-
tesi városközpont helyi viszonylatban jelentős 
16 épületét, míg a másik, a várost nagy becsben 
tartó, Kossuth – díjas festőművész, Koszta József 
itt eltöltött éveit és a számára fontos nyolc hely-
színt dolgozza fel. A Szentes belvárosán átívelő 
Kultúrséta útvonala a Széchenyi-ligetben talál-
ható egykori Gőz- és Kádfürdő épületétől indul 

és a városi könyvtárnál ér véget. Ez a túra kilenc 
állomáshelyből áll, mivel egyes helyszínek a fi-
zikai közelség és a kényelmes séta érdekében 
egy QR - kód alá kerültek. A Koszta-kerékpártú-
ra a néhai Koszta - tanyánál kezdődik és a Kál-

vária temetőben található díszsírhelynél ér vé-
get. Az útvonalat bejárva, hat helyszínt érintve, 
nyolc különböző, a festő életében szerepet ját-
szó épületet és közteret fedezhet fel a látogató. 

Az egyes állomások tábláin két, egy kisebb 
és egy nagyobb QR - kód kapott helyet. A fel-
ső a teljes túrát bejáró látogatóknak készült és 
a helyszín elérésének igazolására szolgál. A táb-
la közepe táján elhelyezett kódot bárki igény-
be veheti a teljes útvonal bejárása nélkül: a be-
olvasást követően ezek mutatják be ugyanis az 
egyes épületeket és az azokat körülvevő tere-
ket és műalkotásokat. 

A technikai kivitelezést Valkai Zsolt, a St. Ju-
pát Sportegyesület vezetője végezte, aki meg-
köszönte, hogy részt vehetett a projektben. 

Halupa Eszter

A Bánomháti temető ravatalo-
zójánál emléktáblát lepleztek le 
Ollai Istvánné Esztike néni tiszte-
letére, aki nemcsak a kiséri kör-
zet önkormányzati képviselője 
volt, hanem sokat tett azért, hogy 
1993-ban a rendkívül elhanyagolt 
állapotban lévő temetőben közös 
összefogással megépüljön az új 
ravatalozó. 

– Nem törődött vele, ha esett a 
hó, vagy fújt a szél, emberi nagy-
sága megkérdőjelezhetetlen volt, 
mindenkinek segített – méltatta az 
egykori képviselőtársát Móra József. 
Az önkormányzati képviselő meg-
emlékezett Esztike néni két évtize-
des fáradhatatlan munkájáról, a Szo-
ciális és Egészségügyi Bizottságban 
eltöltött éveiről, a szociális háló fo-

lyamatos szövögetéséről. Nevéhez 
fűződik a krízisotthon megalaku-
lása, jócselekedetek végtelen so-
rát lehetne említeni. A legnagyobb 
örömet a karácsonyi műsorok meg-
szervezése, és a rászorulók segítése 
jelentette számára. – Élt közöttünk 
egy olyan ember, aki a rászoruló-

kért mindent megtett – ezt jelképe-
zi az emléktábla – zárta gondolatait 
Móra József önkormányzati képvise-
lő. – Esztike néni jólelkű ember volt, 
mindig jót tett. Ott volt, amikor az 
idős embert át kellett segíteni az út-
testen, csekket befizetni, komolyan 
gondolta hivatását az év minden 

napján. Határozott, kemény hölgy 
volt, akinek teherbírására és hatal-
mas szívére mindig lehetett számí-
tani – fogalmazott Szabó Zoltán Fe-
renc polgármester. 

Az emlékező gondolatok végén 
leleplezték az épület falán elhelye-
zett emléktáblát. 

A szociális munka alkalmából köszöntötték a dolgozókat

Bemutatták a múzeum helytörténeti webtúráit

Ollai Istvánné, Esztike néni mindig jót tett
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Budapest, 2023. november 
8. – Bár a fogyasztás még nem 
esett vissza, a vásárlók egyér-
telműen az akciós zöldsége-
ket keresik a boltokban, és ke-
vesebbet vásárolnak normál 
áron – derül ki az 500 szentesi 
termelőt tömörítő DélKerTÉSZ 
összefoglalójából. 

A termelők szempontjából 
azonban eljön majd egy lélektani 
határ, hogy meddig gazdaságos 
a termelés, meddig lehet csök-
kenteni az árakat a fogyasztás 
szinten tartásáért. Ez különösen 
igaz a hidegebb hónapokra, ami-
kor a termelés fűtött üvegházak-
ban és fóliákban történik. A Dél-
KerTÉSZ tagjai az év első kilenc 
hónapjában közel 56 ezer tonna 
zöldséget értékesítettek, a bel-
földi élelmiszerláncok felé pedig 
jelentősen nőtt az értékesítés. A 
DélKerTÉSZ saját bolt nyitását is 
tervezi, annak érdekében, hogy 
minél több háztartásba eljussa-
nak a szentesi zöldségek, vala-
mint utánpótlás mentorprogra-
mot is indítanak a jövő kertészeti 
szakembereinek képzéséért. 

A megnövekedett költségek 
ellenére is elfogadható szezont 
zár az 500 szentesi termelőt tö-
mörítő DélKerTÉSZ. A szövetke-
zet főként paradicsomot és pap-
rikát termesztő tagjai 2023 első 
kilenc hónapjában 56 ezer tonna 
zöldséget értékesítettek, ez éves 
szinten 13,3 ezer tonnával halad-
ta meg a tavalyi mennyiséget. Eb-
ből 25 ezer tonnát tettek ki a friss 
piaci termékek, az ipari zöldsé-
gek és növények pedig 31 ezer 
tonnát jelentettek. 

Az akciókat keresik a 
vásárlók

„Pozitívum, hogy idén egyre 
több szentesi zöldséggel talál-
kozhatnak a vásárlók a boltok-
ban: a DélKerTÉSZ-nél az év első 
kilenc hónapjában 7 százalékkal 
nőtt a beszállított mennyiség a 
belföldi áruházláncok felé. Egyes 
boltláncoknál a növekedés pe-
dig elérte a 40 százalékot. Azon-
ban egyértelműen látszik, hogy a 
fogyasztók egyre kevesebbet vá-
sárolnak a normál áron, inkább 
az akciókat keresik a zöldségek 
és gyümölcsök esetében is. Fo-
gyasztáscsökkenés még nem tör-
tént, mivel az árral lehetett kom-

penzálni” - mondta Nagypéter 
Sándor, a DélKerTÉSZ elnöke. 

Nagypéter Sándor hozzátet-
te: „Az év első három negyed-
évében az inflációt el nem érő 
szinten tudtak csak növekedni 
a termelői árak éves szinten. Sőt 
van olyan friss piaci zöldség, mint 
a fürtös paradicsom, ahol deflá-
ciós körülmény alakult ki. Jelen-
leg a paprikafélék őszi árai elma-

radnak a tavalyi őszi áraktól. A 
termelők szempontjából azon-
ban majd lesz egy lélektani határ, 
hogy meddig gazdaságos a ter-
melés, meddig lehet csökkente-
ni az árakat a fogyasztás szinten 
tartásáért. Ez különösen igaz a hi-
degebb hónapokra, amikor a ter-
melés fűtött fóliákban történik, 
ezeknek a fenntartása ugyanis 
költséges. A jövő év első fele te-
hát nehéznek ígérkezik”. 

A zöldség és gyümölcs érté-
kesítéséből származó árbevétel 
19 milliárd forintra rúgott az első 
háromnegyed évben, ez éves 
szinten 4 milliárd forintos növe-
kedést jelent. Az év végére a vá-
rakozások szerint az árbevétel 
elérheti a 22 milliárd forintot. Ösz-
szességében pedig 3,5 millió fo-

rinttal többet fizettek az idei első 
háromnegyed évben a termelők-
nek, mint tavaly. A szakember 
hozzátette, hogy a külföldi érté-
kesítésben látszik az árfolyam-
hatás is, a cseh és szlovák piacon 
alacsonyabb egységárral tudott 
értékesíteni a szövetkezet, mint 
tavaly. Az export 2023 első 9 hó-
napjában 3,3 milliárd forintra rú-
gott, közel 300 millió forinttal és 
250 tonnával több, mint az elő-
ző évben. 

Csökkenő energiaárak, 
megugró EPR-díj

Az eredményeket befolyásol-
ta az is, hogy az idei első három-
negyed évben a költségek vi-
szont jelentősen megugrottak, 
mintegy 700 millió forinttal nőt-
tek éves szinten. Ebben szere-
pe van többek között az anyag-
költségeknek, mint az áram és 
gázköltségek, a magasabb fu-
varköltségeknek, az EPR-díjnak, 
a megduplázódó kamatköltsé-
geknek, az árfolyam okozta költ-
ségeknek, az emelkedő bér-
költségeknek és az emelkedő 
csomagolóanyag-árnak is. 

A szakember hozzátette, hogy 
bár a 2021 elején tapasztalt ener-
giaárak nem térnek vissza, a költ-

ségek azóta némileg csökken-
tek. Az inputanyagárak közül a 
műtrágya ára is mérséklődött, 
a növényvédőszerek esetében 
azonban jelentős növekedést ta-
pasztaltak, ami nehezíti a terme-
lők helyzetét. Hasonlóképpen a 
szállításhoz nélkülözhetetlen ösz-
szecsukható rekeszek ára is meg-
ugrott. 

A termelők helyzetét tovább 
nehezíti a nemrég életbe lépett 
kiterjesztett gyártói felelősségi 
díj (EPR). Az EPR-díj többszörösen 
magasabb, mint az eddigi kör-
nyezetvédelmi termékdíj, a Dél-
KerTÉSZ-nél ez ebben a negyed-
évben a korábbi 8 millió forint 
helyett 60 millió forintos kiadást 
jelent, ez a teljes évre nagyjá-
ból 150 millió forint kiadást je-
lente – mivel leginkább a máso-
dik és harmadik negyedév erős 
a friss piaci termékeknél -, szem-
ben a 25 millió forintos termék-
díjjal. A jelenlegi rendelet ráadá-
sul túlzott adminisztrációval is jár 
a mikro-, kis- és közepes vállal-
kozásoknak. Nagypéter Sándor 
szerint további problémát jelent 
még, hogy nem tesznek különb-
séget a gyűjtői csomagolás és a 
fogyasztói csomagolás között. 
A díj bevezetése összességében 
jelentős pluszköltséget jelent a 
gazdák számára, és ez megjelen-
het az árakban is. A DélKerTÉSZ 
bízik abban, hogy hosszú tá-
von egy olyan rendszer jön létre, 
amely segíti a körforgásos gaz-
dálkodást érintő célok hatékony 
bevezetését a termelők munká-
jába.

A magas kamatok nemcsak az 
eredményekre vannak negatív 
hatással, de a jövőbeni beruhá-
zásokat, fejlesztéseket is megne-
hezítik. A jelenleg elérhető beru-
házási hiteleket a nemzetközi és 
hazai gazdasági környezet okán 
lassan bírálják el, és kevés a 10 
százalék alatti kamattal elérhető 
változat, 6-7 százalék feletti ka-
matköltségekkel pedig nehéz a 
beruházást kitermelni. Mindezek 
ellenére Nagypéter Sándor sze-
rint azonban fontos, hogy a fej-

DélKerTÉSZ: az akciókra mozdulnak a vásárlók a boltokban 

Utánpótlási mentorprogramot indítanak  
a szentesi termelők 
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lesztések nem maradhatnak el, 
mert a magyar agrárium terme-
lékenysége, hatékonysága még 
mindig elmarad az észak- és nyu-
gat-európai országokétól. 

Saját üzletet kapnak 
a szentesi termelők, 
jönnek a fiatalok

A DélKerTÉSZ célja, hogy saját 
fizikai és online bolttal is megje-
lenjen, Nagypéter Sándor sze-
rint ez a jövő év első negyedévé-
nek végére, húsvét körül indulhat 
el Budapesten, ugyanis egyre na-
gyobb az igény arra, hogy köz-
vetlenül a fogyasztóknak is ér-
tékesítsenek. A tervek szerint a 
friss piaci szezonra már nem csak 
a boltláncokban, de a saját üzle-
tében is elérhetőek lennének a 
szentesi zöldségek. 

A DélKerTÉSZ célja, amel-
lett, hogy még könnyebben el-
érhetőbbé tegye a magyar zöld-
ségeket, a kertészeti szakma 
utánpótlásának biztosítása. Az 
utánpótlás-képzés célja, hogy 
10-15 év múlva is legyenek nap-
rakész tudással rendelkező szak-
emberek és aktív termelő kerté-
szek. A termelői tagság fiatalítása 
érdekében egy hosszú távú men-
torprogramot indítanak jövőre 

az ASZC Alföldi Agrárszakkép-
zési Centrummal és a Bartha Já-
nos Kertészeti Technikummal, és 
egy közös gyakorlati kutatókertet 

hoznak létre. 
Nagypéter Sándor elmondta: 

„A célunk, hogy a végzős diákok 
a szakmában maradjanak és sa-

ját gazdaságukban végezzenek 
termelést. A hallgatók az elméleti 
tudás mellett korszerű gyakorlati 
tudást kapnak, ha pedig elkezde-
nek dolgozni, akkor a termesztő 
berendezések beszerzésében is 
jelentős segítséget és biztos pia-
cot biztosít a DélKerTÉSZ. Emel-
lett a kísérleti kertben a termelési 
módszereket, jövedelmezőséget, 
hatékonyságot javító kísérleteket 
is végzünk majd”. 

A DélKerTÉSZ-ről
A Délalföldi Kertészek Szövet-

kezete 2002-ben alakult meg, és 
közel 500 szövetkezeti tagjának 
- szentesi és környékbeli terme-
lők, családi gazdaságok, társvál-
lalkozók – termelő tevékenysé-
gét fogja össze. A DélKerTÉSZ a 
legnagyobb termelő és értékesí-
tő szövetkezet Magyarországon. 
A kínálat nagy részét a paprika-
félék (étkezési fehér paprika, ká-
pia paprika, hegyes erős paprika) 
alkotják, de emellett paradicso-
mot, kígyóuborkát, fejes káposz-
tát és kínai kelt is termesztenek. 
2021 decemberében a szentesi 
paprika - ide tartozik a fehér töl-
tenivaló (TV), a hegyes erős, a ká-
pia és paradicsomalakú paprika – 
bekerült a Hungarikumok közé. 

(x) 

Palicska Irén 

Szentesen tartotta szakmai 
napját a Magyar Könyvtárosok 
Egyesülete Gyermekkönyvtá-
ri Szekciója november 13-án. A 
rendezvényen az előadások, a 
könyvtárhasználati vetélkedő 
és a kötetlen eszmecsere mel-
lett átadták a 2023-as Vándor-
Bagoly díjat is, melyet tavaly a 
szentesi intézmény kapott meg 
egy évre. 

Szekeres-Dancsó Mónika, a 
Szentes Városi Könyvtár igazgató-
ja nyitotta meg a rendezvényt, és 
üdvözölte a megjelenteket. Majd 
Móra József önkormányzati képvi-
selő mondott köszöntőt, és három 
évfordulóra is felhívta a vendégek 
figyelmét: november 13. a magyar 
nyelv napja, szintén ezen a napon 
született Klebelsberg Kuno, műve-
lődéspolitikus, belügy-, majd val-
lás- és közoktatásügyi miniszter, a 
magyar művelődéstörténet meg-
határozó alakja, valamint 1963-
ban indult el a Móra Könyvkiadó 
Bölcs Bagoly sorozata. Beszélt a 
gyerekkönyvtárosok munkájáról, 
hogy be kell csalogatni a fiatalo-
kat, és megtanítani őket az olvasás 

szeretetére. Elmondta, a szente-
si intézmény 1972 óta áll a gyer-
mekek rendelkezésére, jelenleg 
25 ezer kötettel, CD-kel, DVD-kkel. 

Ezek után Szecseiné Pápay Ju-
dit szekcióelnök mondta el gon-
dolatait. 

Pintérné Horváth Anikó, a gyer-
mekkönyvtár csoportvezetője 
mutatta be munkájukat, amivel 
tavaly egy évre elnyerték a Ván-
dorBagoly díjat. Megtudtuk, több 
mint 51 éve működik a gyermek-
könyvtár, a 70-es évektől önál-
ló épületben kapott helyet, és 25 
éve költöztek a Petőfi utca 1. szám 

alá, ahol kialakítottak egy mese-
kuckót és a tiniknek is egy külön 
részt. Programjaikról elmondta, a 
Wikfildk9 kutya tréning központ 
kéthetente tart előadást náluk, 24 
éve rendezik meg a könyvtárhasz-
nálati vetélkedőt, az óvodások he-
tét, és kapcsolódnak országos ren-
dezvényekhez is. Elindították a 
baba-mama klubot, tartanak kéz-
műves foglalkozásokat és családi 
napokat. 

Ünnepi műsort adott a Lajtha 
László Alapfokú Művészeti Isko-
la trombita tanszaka: Nagy Tamás 
két növendékével játszott két dalt 
trombitán. 

Szentesről Szentendrére 
repült a VándorBagoly 

A VándorBagoly díj Bulgáriából 
érkezett Magyarországra, azért, 
hogy megszerettessék a gyerme-
kekkel a könyveket és az olvasást. 
Az a gyermekkönyvtár, amelyik a 
legkreatívabban tudja átadni ezt 
az üzenetet, az kapja meg a díjat. 
Évről évre egyre több jelölés ér-
kezik, hangzott el a szakmai na-
pon. Az idei 10 jelölt közül a szent-
endrei Hamvas Béla Pest Megyei 
Könyvtár gyermekkönyvtárának 
ítélték oda az elismerést. Az in-
doklásban szerepelt, hogy az in-
tézmény a szentendrei családok 
legnépszerűbb könyvtára, tudatos 
szellemi építkezésre törekszenek, 
elkötelezett könyvtárosok alkotják 
a csapatot, változatos és gazdag a 
rendezvénykínálatuk, a partneri 
kapcsolataik, kiemelten fontosnak 
tartják a környezeti- és a művésze-
ti nevelést, az olvasás népszerűsí-
tését. A rendezvényen elismerő 
oklevelet adtak át a gyomaend-
rődi Határ Győző Városi Könyvtár 
Gyermekkönyvtárának is. 

Elrepült a VándorBagoly a gyermekkönyvtárból
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Tihanyi Zsóka

Idén már 20 éve annak, hogy 
Berezvai Csilla betölti váro-
sunk főkertészi állását. Az iro-
dában igen ritkán lehet meg-
találni, mivel szívesebben van 
kint a különböző helyszíneken, 
a természetben. Egy beszélge-
tésre azért visszatért a hivatal-
ba, felidézte az elmúlt éveket.

– Kezdve a legelején, miért ezt a 
pályát választotta?

– Kertész családban nőttem 
fel, a szüleim mindig foglalkoz-
tak zöldségtermesztéssel, elő-
ször szabad földben, majd ter-
mesztő berendezésben, de 
neveltek virágokat és fenyőfá-
kat is. Abban az időben még az 
volt a szokás, hogy a gyerekek 
segítettek a szülőknek, minket 
húgommal is nagyon korán be-
vontak ebbe, így belenőttem a 
kétkezi munkába és a kertésze-
tet választottam pályának is. A 
„Mezgé”-ben tanultam, érettsé-
git és szakmát is adott ez az is-
kola, én a dísznövényszakot vá-
lasztottam, mert a virágokhoz 
mindig is jobban vonzódtam. 
Nagyon jó tanáraink voltak, biz-
tos alapokat adtak, így a főisko-
lán a szakmát már nem nagyon 
kellett tanulnom. A pályám so-
rán végig tudtam használni az 
ott tanultakat, hálával tartozom 
érte.

–Több diplomával is rendelke-
zik, hogyan segítik ezek a munká-
jában?

– A főiskola után nem sokat 
dolgoztam, mert megszülettek 
sorban a gyerekek. Később vi-
rágüzletet nyitottam, majd az 
Árpád Tsz-ben dolgoztam az ál-
lattartásban telepvezető-he-
lyettesként. A nagybani állattar-
tásról nem sokat tudtam, ezért 
Vásárhelyen elvégeztem a főis-
kolán az általános mezőgazda-
sági szakot, ahol állattartásról 
is tanultunk. Amikor az önkor-
mányzatnál kezdtem dolgoz-
ni, a város lakosságának létszá-
mához igazodva kötelező volt 
alkalmazni környezetvédel-
mi szakembert, így elvégeztem 
a munkáltató támogatásával a 
környezetvédelmi szakmérnö-
ki szakot. Ennek nagyon örül-
tem, mert mindig érdekelt ez a 
terület. Miután végeztem, 4 órás 
munkaidőben lettem főkertész, 
4 órában pedig környezetvédel-
mi referens. Most hozzám tartoz-
nak ebben a témában az önkor-
mányzati és lakossági ügyek is.

– Hogyan került az önkormány-
zathoz?

– Amikor az Árpád Tsz-ben 
dolgoztam, jött az intézkedés, 
hogy meg kell emelni a diplomá-
sok bérét, ezért sokakat elküld-
tek, köztük engem is. Szomo-
rúan mentem ki tankolni, ahol 
találkoztam Sárréti Gyulánéval, 
aki nagyon megörült ennek a 
hírnek, hívott, hogy menjek dol-
gozni a faiskolába. Egy évig dol-
goztam ott, amikor Szirbik Imre, 
akkori polgármester megtudta, 
hogy munkanélküli lettem, és a 
faiskolában dolgozom, így ismét 
megkeresett, hogy vállaljam el 
a főkertészi állást. Korábban 
ugyanis kérte, hogy ha másképp 
nem, akkor másodállásban vál-
laljam el. De úgy gondoltam, 
hogy egy városnak a zöldfelüle-
te ennél több munkát igényel. 
Igazam is lett. Sokan kérdezték 
már tőlem, hogy milyen az én 
kertem. Nos, az akkora, mint egy 
zsebkendő, egyébként meg ne-
kem van a legnagyobb kertem 
a városban, mert az egész város 
az enyém.

– Hogyan telik a főkertész egy 
napja?

– 6 óra és fél 7 között min-
den nap bent vagyok. Fél 7-kor 
egyeztetek a Szentes Városellá-
tó NKft. munkatársaival, mivel a 
kétkezi munkát ők végzik. Úgy 
gondolom, hogy jó munkakap-
csolat van közöttünk, ami hosz-
szú évek alatt alakult ki. Fon-
tos, hogy napi szinten tudjam, 
hogy hol és milyen munkák zaj-
lanak, mert a vezetőség engem 
kér számon. Következik az irodai 
munka, amit nagyon nem szere-
tek, viszont elég sok van belőle. 
Én alkotni szeretek, beállok vi-
rágot ültetni, ápolni a növénye-
ket, de bármi mást is szívesen 
megcsinálok, csak ha lehet, iro-
dai munkát ne kelljen. Sokat va-
gyok kint a városban a különbö-
ző helyszíneken, aminek örülök. 
Ilyenkor vagyok igazán képben, 
mert látom, hogy mi a helyzet. A 
közelmúlt viharai is sok feladatot 
adtak. Beruházásoknál vagyok 
kapcsolattartó, tervezési egyez-
tetéseken veszek részt, segítem 
a pályázatok sikeres lebonyolítá-
sát. Most tervezzük az őszi faül-
tetéseket a városban.

– Mi jelent az ön számára ki-
kapcsolódást, van-e hobbija?  

– A nap végére mindig nagyon 
elfáradok, úgy érzem, hogy egy-
re több a feladat, de lehet, hogy 
csak én öregszem. Az otthoni kis 
kertemet rendszeresen gondo-
zom, mindig csinálok benne va-
lamit. Szeretek kirándulni, hosz-
szú hétvégeken, ünnepnapokon 
rengeteget túrázunk, utazunk, 
sok mindent látok. De nem tu-
dok elmenni semmi mellett sem 
anélkül, hogy ne szakmai szem-
mel nézzem. De mondhatom azt 
is, hogy a napi munkám is túrá-
zás, gyakran elérem a 10 ezer lé-
pést itt is. E mellett, ha csak le-
het, kerékpárral közlekedek, 
egyrészt a mozgás miatt, más-
részt így jobban meg tudom fi-
gyelni a fákat, virágágyásokat. 
Nekem az autóvezetés nem iga-
zán biztonságos, mert nem min-
dig az utat figyelem, hanem a 
növényeket. 

– Vannak-e új tervek, elképzelé-
sek a városképpel kapcsolatban?

– Rengeteg van. 2006-tól el-
kezdődtek a város-REHAB prog-
ramok. A program keretében pá-
lyázatokból és önerőből évek 
alatt megújult a Kossuth utca, 
felújítottuk a Csongrádi  hidat, 
megtörtént a Liget rekultiváci-
ója, megépült az új Eszperan-
tó-híd, megszépült a Hősök er-
deje, és még sok más is. Mindez 
rengeteg feladatot adott. Na-
gyon szeretek tervezni, de min-
dig a helyszínen, ahol látom a te-
rületet, és kirajzolódik a kép az 
agyamban. Aztán persze nagy-
jából lerajzolom és kiszámolom, 
hogy miből mennyi kellene. Van 
egy régi ígéretem, hogy esztéti-
kus városkapuk legyenek a te-
lepülésünkre bevezető utakon. 
Ezek mind egyedi és különleges 
környezetet jelentenének. Az At-
tila úti és a Csongrádi úti körfor-
galom tervén 3 évig gondolkod-
tam, mire sikerült kitalálni, hogy 
milyen legyen a beültetés. Van-
nak olyan feladatok, amikre sok 
idő alatt születik meg a megol-
dás, nem minden megy kapás-
ból. A Csongrádi úton lévő kör-
forgalom már megújult, most 
telepítünk majd az út mellet-
ti rossz állapotú fák helyett egy 
vérszilva fasort. Jelenleg nincs 
olyan nagyobb zöldfelület ki-
alakítása, amit a Városellátóval 
együtt csinálnánk. A legutóbbi 
a Gólyás Ház melletti új parko-
ló kialakítása, illetve a Kurca-part 
növényesítése volt. A Kurca-part 
további részén most folyó mun-
kálatokat külső kivitelező végzi. 
A sikeres munka érdekében jól 
együtt kell működni a kivitelező-
vel. A mindennapi munkám so-

Fák és virágok vonzásában
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rán sok kompromisszumot kell 
kötni, sok irányba meg kell felel-
ni, de szerencsére, úgy érzem, jó 
készségem van erre. Sokáig tu-
dok tűrni, nem szoktam felemel-
ni a hangom. Ha nagyon ritkán 
mégis megtörténik, akkor min-
denki tudja, hogy nagyon nagy 
a baj. Sajnos, azt tapasztalom, 
hogy mióta itt dolgozom, na-
gyon megváltozott a lakosság 
hozzáállása. Minden apróságot 
szóvá tesznek, olyanokat, amiket 
régebben nem. Szüleink idejé-
ben, de még az én fiatal korom-
ban is, ezeket megoldottuk mi 
magunk, tettünk érte, hogy ne 
úgy legyen, ha valami nem volt 
jó. Most rajtunk követel mindent 
a lakosság, ami nagyon nagy 
nyomást jelent. Például baj, ha 
a vihar letör egy ágat, akkor már 
ki kell venni a fát, de akkor is, ha 
sok levél hullik le róla. Viszont 
nyáron meg jó, ha árnyékot ad.

– Mi az, amit a munkájában a 
legjobban szeret?

– A tervezés, és amikor újat al-
kotunk, amikor telepítünk. Sze-
rencsém van, mert az előző és 
a jelenlegi polgármester is fon-
tosnak tartotta, tartja, hogy vá-
rosunk szép, virágos, gondozott 
legyen. Ez így is van, mert aki 
idelátogat, mindig megállapít-
ja, hogy nagyon szép a város. A 
parkokra, játszóterekre, erdők-
re mindig jutott pénz a költség-
vetésben, akármilyen szűkös év 
volt is. Más települések főkerté-
szei arra panaszkodnak, hogy se 
pénzt, se szabadkezet nem kap-
nak az önkormányzatoktól. Ná-
lunk, ha elfogadják a terveimet, 
elképzeléseimet, akkor adnak rá 
pénzt. Viszont én is próbálom a 
tőlem telhető legjobb módon 
teljesíteni a felém érkező kéré-
seket. Az egyik büszkeségem, 

hogy az Ilona-parti üvegházunk-
ban sikerült felfejleszteni a pa-
pagájvirág állományt. Nagy se-
gítségemre van a parkfenntartás 
vezetője, aki nagyon jó növény-
védő és faápoló szakember is, 
hatalmas terhet vesz le a vállam-
ról. Az ő irányításával az egynyári 
virágok nagy részét, a kétnyáriak 

zömét és cserjéket, évelő nö-
vényeket is szaporítunk.  Teljes 
mértékben megbízom benne, 
a legtöbb helyen együtt dolgo-
zunk, tervezünk. Úgy gondolom, 
hogy ha nyugdíjba megyek, ak-
kor jó kezekben hagyom a város 
kertészeti feladatait.

– Környezetvédelmi referens-
ként van-e szívügye?

– Leginkább problémával ke-
resnek meg ebben a témában. 
Sok helyen kell helyszínelni, sok 
a papírmunka. Amit nagy szere-
tettel csináltam, az a város Kör-
nyezetvédelmi Programja, az 
Agenda 21, az új természetvé-
delmi rendeletek megalkotása, a 
Kurca vízminőség védelmi prog-
ramja. A szakdolgozatom témája 
is a Kurca volt. Valaha nagy hor-

gász voltam, és azt vettem észre, 
hogy ehetetlen a folyóból kifo-
gott halak húsa, aminek a been-
gedett rengeteg termálvíz volt 
az oka. Felderítettem a Kurca 
egész szakaszát, hogy megért-
sem a rendszer működését. Mos-
tanra már sokkal tisztább lett a 
vize, ezt bizonyítja az is, hogy a 

kérészek is megjelentek a folyón.  
– Az ön nevéhez is kapcsolódik 

a Virágszínvonalasabb Szentesért 
mozgalom. Ennek mi a célja?

– Szirbik Imre indította el ezt 
a kezdeményezést. Az országos 
verseny már 30. éves, Szentesen 
20 éve működik. Minden évben 
ugyanolyan izgalommal szer-
vezem, mint legelőször. Nagy 
odafigyelést igényel, szponzo-
rokat kell meggyőzni, hogy tá-
mogassák ezt a rendezvényt, 
hogy minél több és értékesebb 
díjat tudjunk kiadni azoknak, 
akik munkájukkal és anyagiak-
kal is igyekeznek rendben tarta-
ni kertjüket, előkertjüket, vagy 
a balkonokat. Az a lényeg, hogy 
mindenkit tudjunk egy kicsit tá-
mogatni, ezért senki nem távo-

zik az eredményhirdetésről üres 
kézzel.

– Mire a legbüszkébb a pályá-
ja során?

– Az egyik a Parkerdő Otthon. 
Amikor épült, kevés pénz ma-
radt a kert rendezésére. Szerszá-
maink sem voltak, úgy hordtuk 
be ezeket a munkásokkal együtt. 
Így közös erővel sikerült meg-
menteni a legelőször kiültetett 
növényeket. Azóta csodálato-
san rendben tartja a területet az 
a kertész, akit ajánlottam. A má-
sik büszkeségem a Kossuth utca. 
Itt dolgoztunk hétvégén is, hogy 
az átadásokra készen legyen. 
Eleinte ez egy gyors tervezésű 
munka volt, majd később a vá-
rosközpont többi részét megter-
veztette az önkormányzat. Arra 
is szívesen gondolok, amikor a 
nagy körforgalom növényeit si-
került átmenteni a Klauzál ut-
cán lévő óvoda növényesítésé-
hez és az Attila utcán lévő kis 
parkba. A másik büszkeségem, 
hogy az átjárhatatlan Kurca-part 
a munkám kezdetén elkezdett 
meg szépülni, amely most már 
komoly tervezői munka és pá-
lyázati lehetőségek kiaknázásá-
val folytatódik tovább.

– Magánemberként milyen ter-
vei vannak?

– Miután nyugdíjba megyek, 
szeretnék a családommal lenni. 
Szeretnék minél több időt töl-
teni az unokáimmal, azokkal is, 
akik majd még később születnek 
meg. Lehet, hogy dolgozni is el-
megyek valahová, de csak 4 órá-
ban. Középpontban mindenkép-
pen a család lesz.

Juhász Attila

A városi Diákbrancs tagjai 
minden középiskolát, sőt még 
a kollégiumot is meghívták, 
hogy két-két csapattal vegye-
nek részt az általuk szervezett 
ügyességi, közösséget építő 
versenyen. A szervező és ver-
senyző diákokkal együtt közel 
hatvanan érezhették jól magu-
kat november 8-án. 

– A versenyt egyeztetések vé-
geláthatatlan sora előzte meg, de 
összességében jól sikerült – nyi-
latkozta lapunknak Pavló Patrik, 
aki a szervezők közül a kollégis-
tákat képviselte. Kilenc csapat-
nak kellett helyt állnia és a hely-

színeken az intézményekhez illő, 

az oktatásukhoz kapcsolódó fel-

adatokat megoldani. A Pollák-

ban például áramkört kötöttek, 
a Barthában gumicsizmát hají-
tottak, a Borosban levelet címez-
tek. – A Zsoldosból csak egy csa-

patot indítottak, de a jelek szerint 
tényleg a legügyesebb diákjaikat 
küldték, hiszen az első helyet és 
a Venezia pizzéria által felajánlott 
fődíjat is megszerezték maguk-
nak. A második helyezettek tel-
jesítményét mozijeggyel, a har-
madikat pedig egy Skinnys kávé 
utalvánnyal jutalmaztuk. Arra is 
figyeltünk, hogy mindenkit díjaz-
zunk. Azok, akik nem kerültek fel 
a dobogóra, egy bőséges írószer-
csomagot vihettek haza. Szerin-
tem minden diák, aki ebben részt 
vett, büszke lehet magára – szá-
molt be az eseményekről Martók 
Alíz, a Diákbrancs vezetője.

Miért járkáltak fel-alá a városban a középsulisok?
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4. Hétfő Kedd Szerda Csütörtök Péntek

Marhagulyás, 
Mákos metélt, körte

Zöldséges sajtleves,
Pulyka aprópecsenye,

tört burgonya,
céklasaláta

Magyaros sertésraguleves, 
Tejberizs kakaós szórattal,

körte

Daragaluskaleves, 
Édes savanyú csirkeragu,

párolt bulgur

Brokkolikrémleves,
Sertés sült,

Meggymártás

Központi KonyhaKözponti Konyha előfizetéses menüje

A rendelést személyesen a megelőző héten pénteken 8:00-13:00 óráig lehet leadni a Központi Konyha irodájában.  Allergiás, diétás menükről tájékoztatást kérhetnek telefonon a 63/560-470 telefonszámon.

A menü 

1480 Ft

Előző keresztrejtvényünk he-
lyes megfejtése: „Az ész vé-
ges az ostobaság végtelen”. 
A  2 főre szóló belépőt Balázs 

Csaba nyerte. Gratulálunk!  
Ezen keresztrejtvényünk he-
lyes megfejtői között egy darab 
2 főre szóló belépőt sorsolunk 

ki a Peet Project koncertjére a 
Hangversenyközpont jóvoltából. 
Megfejtéseiket telefonszám fel-
tüntetésével küldjék el szerkesz-

tőségünk postacímére (Petőfi 

u. 1.), vagy a szentesielet@gma-
il.com internetes címre  2023. 

november 22. szerda délig.

Nyerjen a Szentesi Élettel!

SZEMKÖZT

RÉGI
BIZTOSÍTÓ
NÉVBETŰI

HÚST ÍZESÍT
MODERN
TŰZHELY
SÜTŐJE

DÚC
KÖZEPE!

ELŐADÓ,
RÖVIDEN

KÉN
VEGYJELE

PAMUT-
SZÖVET

UTÓIRAT,
LATIN RÖV.
RIGOLYÁS

FÖLDET
FORGAT

JAVIER
MARÍAS

SPANYOL ÍRÓ
GONDOLATA
RÓMAI 1000

O
KIFOLYÓLAG

NEM OTT
LENT

TÖRTÉNET-
MESÉLŐ
EMBER
BÁNYA-
KOCSI

KÉRELEM

HORDÓ-
MÉRTÉK

PÁRATLAN
LÁZ!

KICSINYÍTŐ
KÉPZŐ

AZ UDVARRA

OROSZ
AUTÓMÁRKA
REMÉNYIK
SÁNDOR
VERSE

TORTA-
SZELET!

FELFELÉ
NYILAZ!

ÁSVÁNYTER-
MELÉS HELYE

BARIUM
SZINTÉN
NINCS

BAL-
SEJTELEM

CSAVARÓ

SZÜKSÉG
VAN RÁ

JÁROM
AZ ...;

VÁMOSI
JÁNOS

SLÁGERE
S B

RÉGI
TELEPÜLÉS

NAGYON
RÉGI

FALIÓRA
LENGŐ SÚLYA

EGYESÜLT
ÁLLAMOK

DÉL-AMERI-
KAI INDIÁN
BIRODALOM

URAL-
KODÓJA

TÁPLÁLKOZÓ

KÖZÉPEN
LEÉR!

ESTEFELE!

ORFALU
HATÁRAI!
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CÉKLARÉPA kapható Szentesen. 
Telefon: 30/5318923

KÉT darab 150x150-es üvegfal in-
gyen elvihető. Telefon: 30/975-4796

NAPRAFORGÓ ocsú eladó. Szeder 
I. u. 16. Telefon: 30/424-2595

SÖVÉNYEK nyírása. Telefon: 
30/913-5560

ZÖLDHULLADÉKÁT elszállítom. 
Telefon: 30/913-5560

CAMPING kerékpár, 150 cm-es új 
fehér zománcos fürdőkád,  RADIAN 
gázkazán, fém tetőcserép hajlító, leszo-
rító készülék, 120 literes műanyag sze-
meteskuka eladó. Telefon: 30/948-7134

 APPONYI téren vagy környékén 
1. emeleti 1-1,5 szobás lakást vennék. 
Telefon: 30/714-1273

ELADÓ Szentesen a Felsőpárton 2 
szobás téglaépítésű családi ház. Tele-
fon: 30/250-8278, 30/853-6718

GRUNDFOS UP25-60 keringető 
szivattyúk eladók 7000 Ft/db. Telefon: 
30/518-8554

ZÖLDTERÜLET kezelést és fű-
nyírást vállalok számlaképesen. Tele-
fon: 30/913-5560

KÉKFRANKOS fajta minőségi 

borszőlő eladó pálinkának vagy bor-
nak 190Ft/kg-ért Bokrosról,darálva 
200Ft/kg. Telefon: 70/591-7892.

APPONYI téri 1 szobás 3. emeleti 
lakás eladó, vagy csere is érdekel első 
emeleti 1-1,5 szobás lakásra. Kertváros 
kizárva. Ha van lift emelet nem aka-
dály. Telefon: 30/714-1273

NŐI kerékpár és régi könyvek el-
adók, 25.000 Ft. Érdeklődni, Szentes, 
Petőfi S. u. 16. 18 óra után.

KISBÁLÁS szalma eladó. Tele-
fon:70/626-1629

100 l fagyasztó láda, mini sütő gril-
lező is, meleg levegős fritőz újak eladók 
20.000 Ft/db. Telefon:30/992-2279

ALIG használt Yama 6 csónakmotor 
Rakéta műanyag testtel eladó 270.000 
Ft. Telefon: 63/311610, 30/9037021

HÍVJON minket az a szentesi, akár 
tanyán élő idős néni, bácsi aki megbíz-
ható gondviselőt keres. Gazdálkodni 
szerető család vagyunk.0630/595-8476

ŐRÖLT paprika fél kg-os csomag-
ban eladó, szögmentes törmelék in-
gyen elvihető. Telefon:30/531-8923

ÚJ falra-akasztós szekrény anyag-
árban eladó 160x80x42 cm. Telefon: 
30/975-4796

HIRDESSEN INGYEN!
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Vágvölgyi Zoltán

Az előző lapszámban olvas-
hattunk a Makai-hídról, me-
lyet a köznyelv a közelben lévő 
pékség tulajdonosáról neve-
zett el. Mivel személye las-
san a feledés homályába me-
rül, ezért illő megemlékezni 
az egykor városszerte ismert 
és megbecsült Makai Lajosról.

Földműves szülők gyermeke-
ként született Öcsödön 1911. 
június 22-én. Az elemi isko-
la elvégzését követően szülei a 
szomszédos Kunszentmártonba 
adták inasnak. Itt tanulta ki a sütő 
mesteri szakmát. Az inasévek 
után szokás szerint a segéd évek 
következtek, de Szentesre már 
önálló iparosként érkezett. 1935-
ben nyitotta meg első péküzletét 
a Jókai utca 60. szám alatt, a fel-
sőpárti református templommal 
szemben. Szentesen ekkor 17 sü-
töde működött, a Felsőpárton is 
volt három. Mellettük a Zsoldos 
Rt. Kenyérgyára készített nagy 
mennyiségben pékárut. Makai 
elszántsága és főképp szakértel-
me révén tudott talpon maradni.

1939 májusában megházaso-
dott. Egy nála 9 évvel fiatalabb 
szentesi lányt, Gajda Margitot 
vette feleségül, aki nem csak a 
magánéletben, de a munkában 
is segítőtársa lett. 1940. szep-
tember 5-én nyitották meg ké-
sőbb híressé váló új sütödéjüket 
a Tóth József utca 38. számú ház-
ban. Makai Lajos hasonló nevű fi-
ának elmondása szerint a rend az 
volt az üzletben, hogy ahány kiló 
lisztet hozott a vevő, annyi kiló 
kenyeret kapott vissza. Ráfizetni 
nem kellett. A fizetség a "szapo-
rulat" volt. Ugyanis 1 kg lisztből 
kb. 1,3 kg kenyeret lehetett sütni.

Az ifjú pékmestert nem kerül-
ték el a nehézségek. Üzletének 
kirablásáról, szerencsétlen bal-
esetéről még a helyi sajtó is be-
számolt, de a legnagyobb próbát 
kétségkívül a világháború jelen-
tette. A liszt- és tüzifahiány min-
den sütőmesternek komoly gon-
dot okozott, ám a legnehezebb 
az volt, amikor 1943-ban behív-
ták katonának. Családját hátra-
hagyva, sokadmagával indult a 
bizonytalanba. Szerencséjére az 
élelmezési csoporthoz került. A 
háborút sebesülés nélkül fejez-
te be. Hadifogságot nem szen-
vedett. Sándor nevű öccse már 
nem volt ilyen szerencsés: a Szov-
jetunióban éveket töltött hadi-

fogolyként. Végül ő is hazake-
rült. Bátyja pékségében Sándor 
is kitanulta a szakmát, és a Lenin 
úton (ma Vásárhelyi út) nyitot-
ta meg péküzletét. Makai Lajos 
nem csupán az öccsét, másokat 
is tanított. Sokan köszönhették 
neki sütőmesteri tudásukat.

1948-ban – más kereskedelmi 
és ipari vállalathoz hasonlóan – a 
Makai sütödét is államosították. 
Pékműhelye és az egész üzlet a 
Szentesi Sütőipari Vállalat része 
lett. Bár tulajdonjogát elvesztet-
te, hivatását folytathatta ugyan-
ott, ugyanazokkal az eszközök-
kel. Munkájára nem volt panasz. 
Egy 1957-es tanácsülési jegyző-
könyvben külön kiemelték a Ma-
kai-pékség "prima" minőségű ke-
nyerét, szemben a Kenyérgyár 
ehetetlen produktumaival. Ek-
kor már a Makai-féle kenyér – a 
Bulás-, a Czeiger- és a Budai-pék-
ség termékei mellett – etalon 
volt Szentesen.

Hajnali 5 órakor nyitott. Az üz-
let előtt ekkorra hatalmas tu-
multus alakult ki. Volt, aki hajna-
li 2-kor elfoglalta helyét az üzlet 
bejáratánál, hogy első legyen 
nyitáskor. Az öregebbek még 
ma is emlékeznek a lejtős kis ut-
cácskában lévő pékségre és a 
szerény, halkszavú pékmesterre. 
Sinóros-Szabó György Portréváz-
latok című könyvében ifjúkori él-
ményei között említi a Makai há-
zaspárt:

"Makainé Mancika szolgálta ki 
a népet. A pékműhelyben a lisz-
tes és anélkül is liszt-színű fér-
je állt mellig a kemence nyílása 
előtti mélyedésben. Vizes kefé-
vel nedvesítette a kenyereket, 
hogy szép vörös-barnára sül-
jenek, és forgatta, helyezgette 
ide-oda hosszúnyelű lapátjával. 
Csodálatosan finom kenyeret sü-
tött, magasat, kézzel jól kidolgo-
zottat, jól megkeltet, amely ruga-
nyos volt és még egy hét múlva 
sem volt se száraz, se rossz ízű..." 
Eltarthatóságuk annak volt kö-
szönhető, hogy komlós párral 
(kovásszal) készültek. Fia emlé-
kei szerint a komlót hagymával 
és korpával keverték, kifőzték, 
kiszárították, majd felhasználás 
előtt feloldották vízzel, és bele-
dolgozták a tésztába. A sütés éj-
fél után 1 órakor kezdődött. A 
legkisebb kenyerek 1-2 kilósak 
voltak, a legnagyobbak 6 kilót 
nyomtak. Olyan magasak voltak, 
hogy alig lehetett kivenni őket a 
kemencéből. Naponta 5-6 mázsa 
kenyeret sütöttek. "Egy serclivel 
(kenyér vége) meg néhány szem 
kockacukorral egész napra eltűn-
tem horgászni a barátaimmal." - 
meséli mosolyogva gyermekéve-
iről a ma 83 éves Lajos bácsi.

Délben bezárt az üzlet, és a 
házaspár délutáni pihenőjét töl-
tötte. Késő délután következett a 
másnapi sütés előkészítése: a ko-
vászolás és a dagasztás. Hivatalo-

san csak kenyeret sütöttek, de a 
környék háziasszonyai rendre ide 
hordták otthon kelesztett kalács-
tésztájukat, süteményeiket, tök-
szeleteket, a csíramálét és egyéb 
előkészített élelmiszert, hogy a 
kenyerek után, a még meleg sü-
tőben, azokat is kisüttessék.

Makai bácsi 1971-ben vonult 
nyugdíjba. Az üzletet bezárták. 
Nyugdíjas éveiben a Nagyhe-
gyen lévő 1600 négyszögöles 
családi gyümölcsösben kertész-
kedett. Kirándulni is szeretett, de 
legszívesebben hévízi nyaralójá-
ban töltötte az időt feleségével, 
fiával és barátaival.

1990. november 8-án várat-
lan hirtelenséggel hunyt el. Sírja 
a Kálvária temetőben található. 
Fogas Pál újságíró a Szentesi Élet 
hasábjain búcsúzott tőle: "Szegé-
nyebbek lettünk egy becsületes 
városi polgárral. Meghalt Makai 
Lajos pékmester. ... Nemcsak a 
Makai-féle kiváló házikenyér-
re emlékeznek még sokan, ha-
nem szerény személyére is. Ma-
kai Lajos mindig dolgos ember 
volt. Saját normájával sütötte hí-
res kenyereit, mesterségének 
példájaként emlegették. Munka 
nélkül nem tudott volna élni. ... 
Tisztelettel őrizzük Makai Lajos-
nak Szentes köztiszteletben álló 
iparos polgárának emlékét."

Felesége 2013 májusában, 92 
éves korában távozott az élők so-
rából.

Makai Lajos pékmesterre emlékezünk

szentes anno
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KOS Sok most a teendőd, de 
nem egyszerű a feladatokra 
koncentrálni, amikor valami 

egészen más köti le a figyelmedet. Nem 
könnyű két helyen is megállni, de ha 
megpróbálod, sikerrel járhatsz.   

BIKA Ha háromszor elesel, 
négyszer állsz talpra ezen a 
héten, semmi nem akadá-

lyozhat meg abban, hogy elérd a céljai-
dat, és makacsul követed az álmokat. 
Lesz olyan, akit lenyűgöz majd ez a kitar-
tás.

IKREK Úgy érzed, hogy túl 
sok időt vesztegettél vala-
mire, ami nem is biztos, 

hogy megérte az áldozatot. Most azon-
ban már kár ezen merengeni, hiszen ez-
zel csak még több időt áldozol az esetre. 

RÁK Úgy érzed, olyan környe-
zetben vagy most, ami nem 
igazán ért meg téged, és nem 
tudod, melyik irányba indulj, 

hogy több együttérzésre lelj. Van segít-
ség, csak nyitottnak kell maradnod rá. 

OROSZLÁN Valaki magával 
próbál vinni egy útra, amit 
te már megjártál, és amiről 
úgy érzed, már a múlt zené-

je. Pedig lehet, hogy most más szemmel 
néznél már a dologra. Talán megér egy 
esélyt. 

SZŰZ  Csendesen telik a hét, 
de ez csak a felszín, ami alatt 
nagyon sok az érzelem, és sok 
változáson is mész most ke-
resztül. Hagyj magadnak időt 

feldolgozni ezeket. 
MÉRLEG Mindig csak egy ki-
csivel tovább kényszeríted 
magadat, mint ameddig a 

komfortzónád tart, és ez segíthet, hogy 
olyan helyekre juss, ahol igazán izgalmas 
dolgok történnek. Vigyázz, hogy ne tegyél 
egyszerre túl nagy lépéseket. 

SKORPIÓ Szinte érzed, hogy 
valaminek nem szabadna en-
gedned, de a kísértés túlsá-
gosan nagy. Ha valóban nem 

tudsz nemet mondani, az is lehet, hogy ta-
lán szükséged van most erre a tapasztalat-
ra.

NYILAS Ne vegyél könnyel-
műen a héten semmit, főleg 
ne a pénzügyi dolgaidat. 

Tartsd szem előtt, hogy nem csak a holna-
pot, a hosszabb távú jövődet is kézben kell 
tartanod.

BAK Addig üsd a vasat, amíg 
meleg, próbálj nem nézni 
hátra, és csak cselekedj, amíg 

még lehet. Ha mindent kihoztál a lehető-
ségből, nem lesz okod később sem a 
megbánásra.   

VÍZÖNTŐ Magadat is meglep-
heted ezen a héten, sok olyas-
mi derülhet ki, amiről nem is 
gondoltad volna, hogy valóság-

gá válhat. A héten azonban semmi sem 
lehetetlen, és semmi sem bizonyos. 

HALAK A héten sok olyasmi-
vel találkozhatsz, ami a múlt-
ra emlékeztet, és ez talán se-

gít, hogy néhány régi tapasztalatot 
átértékelj. Mindig érdemes tanulni a 
megtörtént eseményekből.

HOROSZKÓP
November 17-24.

szent
esi

szent
esiéle

télet

HETI MENÜ:
November 20 - 24.

SZ
ER

D
A

A menü: Gombakrémleves, 
 Krumplipaprikás debreceni 

kolbásszal 
B menü: Zöldborsóleves 

 Fokhagymás csirkecombfilé roston, 
petrezselymes rizzsel

Desszert: Rakott túrós palacsinta 

K
ED

D

A menü: Lebbencsleves 
 Rablónyárs sült burgonyával 

B menü: Csirkebecsinált-leves, 
Bolognai lasagne

Desszert: Túrós gombóc 
vaníliasodóval

H
ÉT

FŐ

A menü: Korhelyleves 
 Borsós tokány tésztával 

B menü: Grízgaluskaleves 
Csirkemell csíkok szezámos 

bundában, tökfőzelékkel

Desszert: Gesztenyekrémes 
palacsinta

CS
Ü

TÖ
RT

Ö
K A menü: Paradicsomleves 

Szentesi töltött karaj hagymás tört 
burgonyával

B menü: Frankfurti leves, 
Mákos nudli

Desszert: Házi krémes

A menü: Csontleves cérnametélttel 
 Cigánypecsenye Batthyány rizzsel
B menü: Meleg gyümölcsleves 

 Csirkepörkölt tésztával
Desszert: Citromos szelet

PÉ
N

TE
K

SZENTES, PETŐFI U. 7/A.
MENÜ: 1800,- Ft   

DESSZERT: 400,- Ft
Bővebb információ:

WWW.GALERIAKAVEHAZ.HU

TELEFON: 63/311-729 
Fizetni készpénzzel 

vagy  
bankkártyával és 
SZÉP-kártyával is 

lehetséges.

Zöldséges fehérbab leves 
Hozzávalók:  300 gramm fehérbab, 1 darab csontos hús, 1 fej vörös-

hagyma, 2 gerezd fokhagyma, 2 darab sárgarépa, 2 darab petrezselyem-
gyökér, 1 darab zeller, 1 darab babérlevél, só ízlés szerint, frissen őrölt fe-
kete bors ízlés szerint.

Elkészítés: A száraz fehér babot mossuk meg, majd áztassuk be hideg 
vízbe legalább 6-8 órára, vagy akár egy éjszakára.

Az áztatott babot szűrjük le, majd helyezzük egy nagy lábasba. Öntsük 
fel vízzel úgy, hogy ellepje, majd forraljuk fel.

Amikor a víz felforrt, szűrjük le a babot, majd öblítsük le hideg vízzel. 
Tegyük vissza a babot a lábasba, majd öntsük fel annyi hideg vízzel, 

hogy ellepje. Adjuk hozzá a csontos húst, a vöröshagymát, a fokhagy-
mát, a sárgarépát, a petrezselyemgyökeret, a zellert és a babérlevelet.

Forraljuk fel a levest, majd csökkentsük a hőfokot, és főzzük közepes 
lángon, amíg a bab megpuhul. Ez általában 1 órát vesz igénybe.

Amikor a bab megpuhult, vegyük ki a csontos húst a levesből, majd 
távolítsuk el a csontokat és aprítsuk fel a húst. Tegyük vissza a felaprí-
tott húst a levesbe.

Ízesítsük a levest sóval és frissen őrölt fekete borssal ízlés szerint. Jó ét-
vágyat kívánunk! forrás: olcsóreceptek.hu

Szentes családi ízeiSzentes családi ízei

Kép forrása: olcsóreceptek.hu

A felnőtt és gyermek ügyeleti el-
látás a Mentőszolgálat épületében, 
Szentes, Sima F. u. 29-33. szám alatt 
működik.

Az ügyeleti idő: hétköznap dél-
után 16.00 órától – másnap reggel 
8.00 óráig, hétvégén, ünnepnapon: 
a nap 24 órájában. 

A gyermekek ügyeleti ellátása 
hétvégén és ünnepnapokon 8– 
20 óráig a dr. Bugyi István Szente-
si Multidiszciplináris Centrum SBO 
épületében, bejárat a Kiss Zsig-
mond utca felől. Az ügyelet egysé-
ges telefonszáma: 1830.

Az ügyeletet és készenlétet 
ellátó gyógyszertár 

november 20 - 27.

PatikaPlus  
Gyógyszertár/ TESCO/ 

(Szentes, Alsórét 258.) 
Telefon: 63/562-201

Készenléti telefon: 20/779-5261

Gyógyszertári ügyelet ideje: hét-
köznap 19 órától 20 óráig, szom-
baton 18 órától 20 óráig, vasárnap 
8 órától 20 óráig, ünnepnapokon 
9 órától 20 óráig.

Ügyeleti időben a gyógysze-
rész a gyógyszertárban tartózko-
dik, csengetéssel hívható.

Gyógyszertári készenlét ideje: 
hétköznap 20 órától másnap 7:30-
ig, szombaton 20 órától másnap 
8 óráig, vasárnap 20 órától más-
nap 7:30-ig (ha vasárnap után ün-
nepnap következik vagy ünnep-
nap után vasárnap, akkor 9 óráig 
tart a készenlét), ünnepnap 20 órá-
tól másnap 7:30-ig (ha ünnepnap 
után vasárnap következik, akkor 9 
óráig).

Készenléti időben a gyógysze-
rész az adott telefonszámon elér-
hető és indokolt esetben (sürgős-
ségi osztályról, orvosi ügyeletről 
érkező betegek esetén) legkésőbb 
30 perc múlva érkezik a gyógyszer-
tárba.

 Egészségügyi ügyelet
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17. péntek
A városi könyvtárban 18 óra-

kor Hogyan keletkeznek a mes-
terséges álmok? 2.0.- Prievara 
Zsolt programozó előadása.

18. szombat
A Bohemian Betyars ad kon-

certet a Művelődési és Ifjúsági 
Házban 21 órai kezdettel.

18. szombat
Gasztro és Kézműves piac 13-

17 óra között a Gólyás Házban. 
Programok: 14 órától Pom-Pom 
zenekar előadása, 15 órától pa-
pírszínház a gyermekkönyvtár-
ral, 15.15-17 óráig kézműveske-
dés, 17 órától zsákbamacska

21. kedd
A városi könyvtárban 18 óra-

kor a Lunana című bhutáni fil-
met vetítik.

21. kedd
A Szentesi Kinizsi 1913-2013 

centenáriumi emléktáblájának 
bemutatására várják az érdek-
lődőket a Szentesi Kinizsi Klub-
házhoz 18 órától.

22. szerda
A városi könyvtárban 18 óra-

kor a MÉG EGY OLDALT könyv-
klub tartja következő összejö-
vetelét.

23. csütörtök
A Tóth József Színház és Viga-

dóban 19 órától Kökény Attila 
koncertjét hallgathatják meg. 
Jegyek kaphatók a színház jegy-
pénztárában.

24. péntek
A városi könyvtárban 18 óra-

kor Miskolci László ufó kutató 
Földön kívüli találkozások című 
előadását hallgathatják meg az 
érdeklődők.

25. szombat
VASVERÉB kovács workshop 

9- 17 óra között a Gólyás Ház-
ban. A foglalkozást Medgye-
si István kovácsmester veze-
ti. A programon való részvétel 
önköltséges és regisztrációhoz 
kötött. Bővebb információ, je-
lentkezés: Medgyesi István 
(Vasveréb Pütti) https://www.
facebook.com/vasvereb.putti 
telefon: +36-30/853-6731

November
   PROGRAMAJÁNLÓ

Váczi Iván

CSALÁDI ESEMÉNYEK

Született:  Váczi-Köves Nikolettnek és Váczi Richárdnak Iván 
nevű gyermeke.

Elhunyt: Kövér Kis Jánosné (Pető Julianna) (Szentes), Kádár 
Zoltánné (Zsoldos Éva) (Szentes), Dr. Magyar Jánosné (Berényi 
Irén Julianna), Ottroba Antal(Szentes), Sipos Szilveszter (Szen-
tes), Szepesi Jánosné (Gonda Margit) (Csongrád).

Magyarországon minden 10. 
gyermek koraszülöttként jön a vi-
lágra. A mi gyermekeink is így szü-
lettek. Saját traumáinkból felo-
csúdva Egyesületünk hosszú évek 
munkájával, és az egészségügyi 
dolgozókkal való együttműkö-
déssel elérte, hogy a koraszülöt-
tek gondozása már a kezdetektől 
a szülők bevonásával történjen a 
Koraszülött Intenzív Osztályokon. 
Rendkívül fontos azonban, hogy 
a koraszülöttek ügye ne rekedjen 
meg az érintettek zárt burkában, és 
minél többen tudjanak arról, hogy 
milyen kihívások közt kezdi életét 
társadalmunk egy jelentős hánya-
da, valamint milyen nehézségekkel 
kell megküzdeniük az ő szüleiknek, 
családjuknak és az őket a nagybe-
tűs életbe engedő egészségügyi 
dolgozóknak. 

Mivel segíthetem az 
egyesület munkáját?

Posztoljatok rólunk: A Koraszü-
löttek Világnapja kiemelt fontossá-
gú Egyesületünk életében, amikor 
minden céget, intézményt és ma-
gánembert arra buzdítunk, hogy 
a világnap alkalmából adja jelét 

együttérzésének, támogatásának, 
és posztoljon a jeles napról. 

Öltöztessétek lila fénybe az in-
tézményeteket: Ha lehetőségetek 
van rá, november 17-én, egy nap-
ra világítsátok meg lila fénnyel in-
tézményeteket, intézményeiteket!

November 17-én, a Koraszü-
löttek Világnapján arra buzdítunk 
benneteket, hogy a koraszülöttek 
tiszteletére borítsuk lilába az or-
szágot. Segíts te is, hogy ez a nap 
igazán lila lehessen, és minél több 
emberhez, közösséghez eljuthas-
son a koraszülöttek ügye és ez a 
kezdeményezés! Ölts lilát magad-

ra, költöztess lilát az otthonodba, 
díszítsd a környezeted lila tárgyak-
kal vagy fényekkel, és küldd el az 
erről készült fotót a legyenlila@ko-
raszulott.com-ra, valamint novem-
ber 17-én oszd meg te is a saját ol-
dalon a #kore, #lilanap jelölésekkel 
és a @koraszulott.com taggel!

Ha szívesen olvasnál még 
egyesületünkről, látogass el 
weboldalunkra: www.koraszu-
lott.com

Földvári Nagy Zsuzsi  
alapító  

Koraszülöttekért Országos 
Egyesület

A Szentesi Egészségfejlesz-
tési Iroda november 27-én hét-
főn, 14-17 óráig érszűkület-
mérést szervez a szentesi és a 
járásban élő lakosok számára.

A boka-kar index a boka ma-
gasságában illetve a felkaron 
mért vérnyomás hányadosa, mely 
egy egyszerű vizsgálat az érszű-

kület kimutatására méghozzá a 
tünetmentes, vagy kezdeti stádi-
umban.

Az érszűkület az általános érel-
meszesedés egyik következmé-
nye, mely két szempontból is 
kockázatos lehet: az alsó végtag 
vérellátását rontva akadályoz-
hatja a mindennapi tevékenysé-

gek elvégzését, késői felismerése 
pedig a végtag amputációjához 
is vezethet.

Kinek javasolt rendszeresen 
részt venni boka-kar index mé-
résen?
• cukorbetegeknek,
• dohányosoknak,
• túlsúly, elhízás esetén,
• magas vérnyomással élőknek,
• fokozott stressz során,
• érelmeszesedés fennállásakor,
• magas koleszterin vagy triglice-

ridszint esetén,
• koszorúér megbetegedésben 

szenvedőknél,
• változó kor megjelenése ese-

tén.
Hogyan lehet jelentkezni?
A vizsgálaton való részvétel té-

rítésmentes, de előzetes időpont 
egyeztetéshez kötött. Jelentkez-
ni az EFI iroda telefonszámán, a 
63/313-244 263-as mellékén le-
het.

Az iroda további aktuális prog-
ramjairól a www.facebook.com/
szentesefi oldalon tájékozódhat-
nak.

November 17-e a Koraszülöttek Világnapja

Érszűkületmérés az EFI-ben



   Tájékozottnak lenni jó! szentesiszentesiéletélet 2023. november 17.14 

Férfi vízilabda OB I., 
11. forduló

metALCOM Szentesi VK – 
Miskolc 5-9  (2-2, 1-1, 1-2, 1-4)

Szentesi gólszerző: 
 Szatmári 2, Biros B., Bozó, 

Kürti-Szabó

Női vízilabda OB I.,  
7. forduló

Tatabánya – Valdor Szente-
si VK 7-11  

(2-5, 3-0, 2-2, 0-4)
Szentesi gólszerző: 

 Kövér-Kis 3, Hnatyszyn, Var-
ga V. 2-2, Bicskei, Boldizsár, 

Horvát L., Tyukász

Hering Viktor

A pontszerzés reményében 
szállt medencébe a Miskolc el-
len hazai környezetben a metAL-
COM Szentesi VK férfi vízilabda-
csapata, ám csalódottan kellett 
távozniuk a szurkolóknak, 9-5-
re nyert Vidumanszky László 
együttese. A Szentes szombaton 
Egerben játszik bajnokit. 

A Szolnok és a Vasas ellen bizta-
tó periódusokat produkált a met-
ALCOM, így a Miskolc ellen joggal 
reménykedtek a pontszerzésben a 
szentesi drukkerek. Jól kezdtek a 
mieink, Biros góljával nálunk volt 
az előny, ám fordított a Miskolc, 
de erre Bozó válaszolt, pompás 
csavart centergólja élményszám-
ba ment. A második negyed első-
sorban Kovács és Moravcsik kapu-
sok jó teljesítményéről, valamint az 

eladott labdákról és pontatlan lö-
vésekről szólt, mindemellett egy-
egy találat esett mindkét oldalon. 
A harmadik negyed végére egy-
gólos előnybe került a Miskolc, ám 
ekkor még nem lehetett eldönteni, 
hogy melyik gárda örülhet a végén. 
A hátrány az utolsó nyolc perc kez-
dete után gyorsan háromra duz-

zadt, és bár Szatmári bombagól-
jával kettőre zárkózott a Szentes, 
a miskolciaknak erre is volt vála-
szuk. A 9-5-ös vereség után érthe-
tően csalódottan nyilatkozott Kis 
Gábor, a metALCOM vezetőedző-
je. – Gratulálok a Miskolcnak, végül 
magabiztos győzelmet arattak elle-
nünk. A harmadik negyed végéig 

pariban voltunk velük, ám az utol-
só negyedben sok akciógólt kap-
tunk, amire nem tudtunk válaszol-
ni, az emberelőnyök kihasználása 
gyenge volt, így nem lehet mér-
kőzést nyerni. A csapat legköze-
lebb szombaton játszik, Szatmá-
riék az Eger ellen vívnak bajnokit 
idegenben. A metALCOM Szente-
si VK együttese a tabellán a tizen-
egyedik helyen áll hat ponttal. 

Hering Viktor

Megszerezte első győzel-
mét az idei bajnoki idényben a 
Valdor Szentesi VK OB I-es női 
vízilabdacsapata. A mieink Ta-
tabányáról hozták el a három 
pontot, szombaton pedig vár-
megyei rangadót vívnak a Sze-
ged ellen a ligeti uszodában. 

Úgy utazott Tatabányára a Val-
dor, hogy végre győztes mérkő-
zést vív a bajnokságban. Az ad-
dig pont nélkül álló Szentes jól 
kezdte a találkozót, az első ne-
gyedben ötször is bevette a ha-
zaiak kapuját a csapat, és 5-2-re 
vezettek ekkor Kövér-Kis Réká-
ék. A második játékrész viszont 
a házigazdákról szólt, sikerült 
egyenlíteniük, miközben a szen-
tesi támadójáték erősen akado-
zott. A harmadik nyolc percben 
meglepetésre kétszer is veze-
tett a Tatabánya, Matajsz Márk 
együttesének azonban mindkét 

alkalommal volt válasza a hazai 
gólokra. A záró felvonásban vi-
szont a mieink domináltak, gólt 
nem kaptak, viszont négyszer be-
vették Kovács kapuját, így 11-7-
es szentesi sikerrel zárult a baj-
noki. - Le a kalappal a csapatom 
előtt, de a Tatabányának is jár a 
dicséret – nyilatkozta a klub kö-
zösségi oldalának Matajsz Márk, 
a Valdor vezetőedzője. - Ez a két 
csapat mindig parázs mérkőzést 
játszik egymással. Nulla pont-

tal jöttünk ide, így óriási téttel 
bírt számunkra ez a találkozó. Jól 
kezdtünk, azt kértem a lányoktól, 
hogy küzdjenek, hajtsanak egy-
másért. Ezt teljes mértékig hoz-
ták, 5–2-re vezettünk, úgy kezd-
tünk, ahogy kell. Ezt követően 
viszont picit megnyugodtunk 
és jött egy-két egyéni hiba, ami-
től a hazaiak lendületbe kerültek 
és erőre kaptak. A végén higgad-
tak maradtunk, hellyel-közzel ját-
szottunk jól összességében. A 

lényeg viszont, hogy megszerez-
tük az első győzelmünket, amely-
lyel remélem, hogy átszakadt egy 
gát, mert sok mindenre képesek 
vagyunk.

A Valdor szombaton 18 órától 
pótolja a Szeged ellen korábban 
elmaradt bajnokit, a mérkőzés 
a Dr. Rébeli-Szabó József Városi 
Sportuszodában kerül megren-
dezésre. A Szentes jelenleg há-
rom ponttal a nyolcadik helyen 
áll a táblázaton, három egység-
gel lemaradva a hetedik Szeged 
mögött. 

kellett szégyenkezve hazakullog-
nunk, szép eredményeket értünk 
el. Mindenkinek volt minimum egy 
győztes meccse, és született meg-
lepetés érem is. Bartyik Márton és 
Bélteki Noel büszkén állhatott fel 
a dobogó harmadik fokára, mind-
ketten keményen megdolgoztak 
a bronzért. Kardos Ármin és Nagy 
Patrik is éremért birkózhatott, de 
most be kellett érniük az ötödik 
hellyel, míg Farkas Vivien és Han-
kó Bertalan a hetedik helyen zárták 
a versenyt. Gratulálok az egész csa-
patnak, bízom benne, hogy az elkö-
vetkezendő időszakban még ennél 
is eredményesebbek lesznek majd. 

Hering Viktor

Szombaton Egerben első ízben rendeztek a 
Diák II-es korosztály számára országos kötöttfo-
gású birkózóversenyt. Az eseményen ott voltak 
a Dr. Papp László Birkózó Egyesület sportolói is.

– Jó néhány éve annak, hogy a fiatalabb korosz-
tály számára megszüntették a kötöttfogású ver-
senyeket, de úgy néz ki, hogy ismét bevezetik a 
versenyrendszerbe – mondta lapunknak Mazu-
la Erik, az egyesület vezetőedzője. - Külön nem 
készültünk a kötöttfogásra, csak egy hetet szán-
tunk most a felkészülésre. Viszont kellemes meg-
lepetést okozott mind a hat versenyzőnk, nem 

Pont nélkül maradt a metALCOM

Vármegyei rangadót vív a Szegeddel a Valdor

Eger városát is bevették a birkózók
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November 4-én és 5-én a 
hódmezővásárhelyi Gyarmati 
Dezső Sportuszoda adott ott-
hont a XX. Nemzetközi Szeni-
or Úszóversenynek, amely egy-
ben a hódmezővásárhelyi úszó 
komplexum megalakulásának 
20. évfordulója volt. 

A kétnapos megmérettetésen 
a hazai egyesületek versenyzői 
mellett Romániából, Ausztriából 
és Szerbiából is érkeztek úszók, 
összesen 37 klub mintegy 265 
versenyzője képviseltette magát. 
A Szentesi Delfin ESC tizennégy 

sportolóval utazott a „szomszéd-
vári viadalra”, ahol a Delfinek a csa-
patverseny 5. helyén zárták a hét-

végét, 328 ponttal, valamint 16 
első, 11 második és 8 harmadik 
helyezéssel. A szervezők az abszo-

lút eredményeket kiemelten érté-
kelték, melyet korosztályos világ-
csúcshoz mért százalékos értékek 
(a 100% a világcsúcs) adtak meg 
minden úszó esetében. Ezek alap-
ján dr. Venczel Kincső 200 pillan-
gón (99%), 200 vegyesen (93%) 
és 200 gyorson (94%) egyaránt 
abszolút első helyet szerzett a 
hölgyek mezőnyében. A Delfinek 
számára az év vége is tartogat ki-
hívásokat, hat versenyző képvi-
seli ugyanis a klubot és Szentes 
városát az idei Szenior Rövidpá-
lyás Európa-bajnokságon, mely-
nek Madeira ad otthont novem-
ber 19-25 között. 

Rövidpályás Eb-n a szentesi szeniorok

Hering Viktor

Harmadik egyéni túrabajnoki 
címét szerezte az elmúlt héten 
Barát László, a Szentesi Sparta-
cus SzSE versenyzője. A 2023. 
évi Országos Egyéni Tájékozó-
dási Túrabajnokság utolsó for-
dulójában, a mátraszentimrei 
köves, erdős terepen kijelölt 
pályán, a Mátra-kupán elért 
győzelme bajnoki aranyérmet 
jelentett a szentesi versenyző 
számára. Barát Lászlóval be-
szélgettünk.

– Hogyan lett önből túraverseny-
ző?

– Korábban tájfutó voltam, a tú-
raversenyzéssel 15 évvel ezelőtt 
ismerkedtem meg, teljesen vé-
letlenül. Egy eplényi versenyen ta-
lálkoztam össze a Szentesi Sparta-
cus sportolóival, akik elmondták, 
hogy egy éjszakai túraversenyen 
vesznek részt, ugyanott, ahol nap-
pal a tájfutók versengtek egymás-
sal. Kedvet éreztem ehhez, el is in-
dultam velük a viadalon. Később 
tudtam meg, hogy Farkas Lajos 
és Badár Sándor bácsiék már évti-
zedek óta jártak ilyen versenyek-
re. Ezt követően egyre sűrűbben 
vettem részt túraversenyeken, elő-
ször csak csapatban, később egyé-
niben is. A 2010-es évek elején ne-
veztünk először a bajnokságba 
csapatban és egyéniben is, azóta 
veszünk részt az országos megmé-
rettetéseken.

– Ön a Spartacus elnöke. Hány 
tagja van a természetjáró szakosz-
tálynak?

– Jelenleg negyven tagunk 
van, bár korábban több szakosz-
tályunk is volt, de ezek fokozato-
san megszűntek  vagy kiváltak a 
Spartacusból. A végén már csak 
a természetjáró szakosztály ma-
radt, ezen belül a túraversenyzés 

az, ami jelenleg a legeredménye-
sebb. Természetesen vannak olya-
nok is közöttünk, akik nem verse-
nyeznek, ők csak túrázni szoktak 
velünk. Sajnos egyre kevesebben 
vagyunk, sokan kiöregednek, a fi-
atalok pedig csak időszakosan tar-
tanak velünk. Csapatban a legjobb 
eredményünk a harmadik helye-
zés volt, idén viszont a nyolcadik 
helyen zártunk, mivel nem tud-
tunk részt venni minden verse-
nyen.

– Hogyan zajlik a túrabajnokság?
– Csapat és egyéni versenye-

ket rendeznek. A túraversenyzés 
lényegét tekintve csapatsport-
ág, ahol van egy túravezető, aki 
a csapatot megadott idő alatt, 
megadott állomások érintésével 
keresztül viszi  egy pályán. Nem si-
etve, hanem adott időre kell a kije-
lölt pontokhoz érnie  a csapatnak. 
Egyéniben hasonló a feladat, az-
zal a különbséggel, hogy minden-
kinek magának kell megoldania a 
feladatokat. A tájfutással ellentét-
ben nem a lehető leggyorsabban 
kell odaérni az ellenőrző pontok-
ra, hanem a megfelelő időben, si-
etség és késés nélkül, hiszen itt a 
gyorsaságért  és a lassúságért is 
lehet büntetőpontokat begyűjte-
ni. A túrabajnokságban a tájéko-
zódási pontosságot jutalmazzák. 
Különböző tájékozódási felada-
tokkal, megtévesztő bójákkal is 
nehezített a verseny, az ellenőrző 
pontokon pedig változatos tájé-
kozódási feladatok várnak a spor-
tolókra.

– Hogy készül egy-egy versenyre?
– Én magam térképpontosítás-

sal és készítéssel is foglalkozom, 
a technikai részére így készülök, 
amúgy pedig a számos versenyen 
való részvétel által lehet gyarapí-
tani a tudást. Másoknak vannak ki-
fejezetten térképes edzéseik, át-

beszélik a versenyeket, a hibákat, 
ebből is rengeteget lehet tanulni.

– Hány fordulós az országos baj-
nokság?

– Egyéniben idén öt verseny 
volt, amiből egyet mi rendeztünk, 
ezen mi nem is indulhattunk. Ösz-
szesen négy versenyünk volt, eb-
ből mindenkinek a három leg-
jobb eredményét összesítik, ez 
alapján alakul ki a végső bajnoki 
sorrend. Sándorfalván mi rendez-
tük a versenyt, ezen kívül a Mátrá-
ban, a Bükkben, Kaskantyún és a 
Budai-hegységben rendeztek tú-
rabajnoki fordulót.

– Hány kilométeres egy túrabaj-
noki szakasz?

– Egyéniben 5-7, csapatban 
9-12 kilométeres pályát kell telje-
síteni. A pálya hosszát befolyásol-
ja, hogy éjszakai vagy nappali ver-
senyről van szó, sík terepen vagy 
hegyes, dombos tájon vezet vé-
gig az út.

– A sík vagy a hegyes pálya a ked-
vence?

– Mindkettőt szeretem, bár a 
hegyvidéki tájakon sokkal köny-
nyebb viszonyítási pontokat ta-
lálni, viszont fizikálisan nagyobb 
kihívást jelent. A legnehezebb az 
Alföldön a borókás, homokbuc-
kás részek, ott komoly koncentrá-

ciót igényel a pontos tájékozódás, 
gyorsan el lehet veszíteni az utat. 
Velem is előfordult, hogy bemen-
tem egy ilyen részre, és teljesen el-
vesztettem a tájékozódási képes-
ségemet, szinte labirintus volt.

– Mit visz magával a túraverse-
nyen?

– A tájoló mellett kapunk egy 
versenytérképet, amin be vannak 
jelölve az ellenőrző pontok, illet-
ve egy menetutasítást, ezen van-
nak a feladatok leírva, de visszük 
magunkkal a versenyzői kartont, 
erre bélyegzünk  az adott állomá-
sokon, igazolva érintésüket. A há-
tizsákban van víz és elsősegély-fel-
szerelés is a sportolóknál.

– Hogyan rajtolnak a túraverse-
nyen?

– Mindenki külön indul, öt per-
ces eltérésekkel. Csapatban élet-
kori bontás van, az egy korcso-
porthoz tartozók külön indulnak, 
egyéniben pedig együtt verse-
nyez mindenki életkorának meg-
felelő menetsebességgel, itt öt-
percenként indulunk útnak. Van, 
hogy már a rajtnál kapunk számo-
lásos feladatot, és csak ezt követő-
en indulunk útnak.

– Mind a négy helyszínen ön volt 
a legeredményesebb?

– Nem, a kaskantyúi homokbuc-
kás, borókás verseny nem úgy si-
került, ahogy szerettem volna, itt 
csak ötödik lettem, a többit viszont 
megnyertem. Az utolsó, mátrai 
versenyt mindenképpen meg kel-
lett nyernem a bajnoki cím eléré-
séhez, mivel olyan pontelőnye volt 
az előttem állónak, hogy kizárólag 
a győzelem ért bajnoki címet. Töb-
ben is esélyesek voltunk a végső 
sikerre, szerencsére nekem sike-
rült győzni az erdős, köves pályán.

– Mikor kezdődik a következő sze-
zon?

– Márciusban kezdjük a túrasze-
zont, a bajnokság első fordulóját 
pedig áprilisban rendezik.

Túrabajnoki címet szerzett Barát László



 


